
Protokół Nr IX/11
sesji Rady Gminy Orla

z dnia 29 grudnia 2011 r.

Obrady IX Sesji Rady Gminy Orla odbyły się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy
Orla w godzinach od 10 00- 1130. W sesji wzięło udział 13 radnych. W obradach uczestniczyli:
Pan Piotr Selwesiuk – Wójt Gminy, Pani Irena Odzijewicz – Sekretarz Gminy, Pani Joanna
Onufryjuk - Skarbnik Gminy oraz sołtysi poszczególnych sołectw.
Listy obecności stanowią załączniki Nr 1, 2, 3  do protokołu.
Przebieg sesji protokołowała Pani Mariola Kubajewska – inspektor  Urzędu Gminy Orla. 
 
Obradom przewodniczył Pan Aleksander Klin - Przewodniczący Rady Gminy. 
Przewodniczący  Rady  Gminy  Orla  otworzył  obrady  IX  sesji.  Powitał  radnych,  osoby
zaproszone oraz sołtysów. Stwierdził, że na sali jest obecnych 13 radnych, zachowane jest
qorum,  a  więc  obrady  Rady  są  prawomocne.  Radny  Aleksander  Stepaniuk  i  Marek
Chmielewski usprawiedliwili swoją nieobecność.

Ad. 2. Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt porządku obrad. Przypomniał, iż
został on radnym przedstawiony w zaproszeniach na sesję. 
Zaproszenia stanowią załączniki Nr 4, 5, do protokołu.
Przewodniczący  Rady  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  projektu  porządku  obrad  będą
zgłaszane uwagi bądź propozycje zmian.

Pani Irena Odzijewicz - Sekretarz Gminy  w imieniu Wójta zgłosiła wniosek w sprawie
zmiany porządku obrad w ust. 8 poprzez dodanie  lit.  f  i  g w brzmieniu: „f)  zmieniająca
uchwałę w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych.” oraz
„g) w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji podatkowych”.
Przypomniała,  że  oba  projekty  uchwał  zostały  przedstawione  radnym  na  posiedzeniach
komisji i radni je przeanalizowali. Dodała, że zmiany mają charakter formalny i wynikają z
zaleceń organu nadzorczego.

Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad wnioskiem w sprawie dodania do
porządku obrad w ust. 8 lit. f w brzmieniu: „f)  zmieniająca uchwałę w sprawie określenia
wysokości stawek podatku od środków transportowych.”

Rada Gminy  w wyniku jawnego głosowania (za – 13,  przeciw – 0,  wstrz.  – 0) przyjęła
wniosek w sprawie zmiany porządku obrad w ust. 8 poprzez dodanie  lit. f w brzmieniu:
„f)  zmieniająca  uchwałę  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek  podatku  od  środków
transportowych”.

Przewodniczący Rady Gminy zarządził głosowanie nad wnioskiem w sprawie dodania do
porządku obrad w ust. 8 lit.  g w brzmieniu: „g)  w sprawie określenia wzorów formularzy
informacji i deklaracji podatkowych”.

Rada Gminy  w wyniku jawnego głosowania (za – 13,  przeciw – 0,  wstrz.  – 0) przyjęła
wniosek w sprawie zmiany porządku obrad w ust. 8 poprzez dodanie  lit. g w brzmieniu:
„g) w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji podatkowych”.

Następnie Przewodniczący Rady zwrócił się z zapytaniem, czy do projektu porządku obrad
będą zgłaszane inne  propozycje zmian.



Radny Michał Mincewicz  wniósł o zmianę porządku obrad poprzez dodanie w ust. 8 lit. h)
w brzmieniu  „w sprawie  ustalenia  wysokości  diet  przysługujących sołtysom za  udział  w
sesjach  Rady  Gminy  Orla”.  Uzasadnił  swój  wniosek,  tym,  iż  w  ubiegłej  kadencji  radni
podwyższyli swoje diety, a także wynagrodzenie Wójta, a sołtysi niestety zostali pominięci.
Stwierdził,  iż  sprawiedliwości  nie  ma  w  dalszym  ciągu.  Gdy  w  okresie  wcześniejszym
wnioskował o podwyższenie diet dla sołtysów, Wójt odpowiedział mu, że jeśli podwyższać
diety sołtysom, to i radni zechcą i trzeba dla Wójta. Minęło wiele lat – obserwując pracę
radnych (radny podkreślił, że nie ma pretensji do radnych) oraz pracę sołtysów, stwierdził, iż
sołtysi mają więcej pracy i należałoby ich dowartościować, podnosząc wysokość diet o 20-30
zł. Stwierdził, iż wniosek swój kieruje do Przewodniczącego Rady i radnych, gdyż to Rada
Gminy decyduje,  nie należy czekać w tej sprawie na inicjatywę i głos Wójta.

Głos  w  danej  sprawie  zabrała  Sekretarz  Gminy. Poinformowała,  iż  inicjatywę
uchwałodawczą  m.in.  posiada  4  osobowa  grupa  radnych,  która  powinna  jednocześnie
przedłożyć  stosowny  projekt  uchwały.  Zgodnie  z  wyrokiem  Wojewódzkiego  Sądu
Administracyjnego w Krakowie projekt uchwały zgłoszony Przewodniczącemu Rady po raz
pierwszy podczas  sesji  oznacza,  że  powinien on być  dostarczony radnym przed następną
sesją. W związku z tym, że radny takiego projektu uchwały nie zgłosił,  wniosek radnego nie
spełnia wymogów formalnych i nie może zostać wniesiony pod obrady Rady. 

Radny M. Mincewicz przypomniał Sekretarz Gminy, że swego czasu do porządku obrad
wprowadziła w imieniu Wójta projekt uchwały, którego nie było, a radni głosowali nad nim i
wszystko było w porządku. Dodał, że jego zdaniem nie jest problemem przygotowanie tego
projektu. Dodał, że rozumie, iż Sekretarz jest na „nie”, chociaż osobiście tak nie uważa, ale
musi wyrazić taka opinię.

Sekretarz Gminy stwierdziła, iż to nie jest kwestia bycia za lub przeciw. Jeśli ktoś składa
wniosek to musi on spełniać określone wymogi formalne. Zapytała jak mogą głosować nad
projektem  uchwały,  uchwały  której  nie  ma.  Ponadto  wyjaśniła,  iż  zgodnie  z  ustawą  o
samorządzie gminnym Wójt ma prawo zgłosić wniosek o wprowadzenie zmian do porządku
obrad.

Wójt  Gminy oznajmił,  iż  wniosek  radnego  jest  zasadny,  ale  nie  spełnia  warunków
formalnych,  żeby  nad  nim dyskutować.  Dodał,  że  wspólnie  z  Przewodniczącym  Rady  i
Skarbikiem Gminy analizowali kwestie podwyżek diet sołtysów. Natomiast nie jest prawdą,
że Wójt kiedykolwiek prosił o podwyżkę, jak radny twierdzi. 

Rady M. Mincewicz stwierdził,  że Wójt stawia mu zarzut nieprawdomówności, a on nic
takiego nie mówił.

Wójt poinformował,  iż  podwyżki  diet  są  planowane  i  uchwała  w  tej  kwestii  zostanie
przygotowana  na  sesję  w  miesiącu  lutym.  Ponadto  poinformował,  iż  analizowana  była
kwestia  nie  tylko  podwyżki  diet  sołtysom,  ale  również  i  wynagrodzenia  dla  osób
opiekujących  się  świetlicami  tzw.  „świetlicowych”,  którzy  obowiązków  mają  sporo.
Stwierdził, że do końca stycznia przedsiębiorcy są zobowiązani złożyć deklaracje podatkowe
i wtedy będzie wiadomo, jakie dochody z tego tytułu uzyska gmina. Dodał, że do tej pory
Grupa Ikea płaciła tylko podatek od gruntów natomiast od 2012 roku płacić będzie podatek
od nieruchomości budowlanych.
Na tym dyskusję zakończono.

Następnie Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad porządkiem obrad.
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Rada  Gminy  w  zarządzonym  jawnym  głosowaniu  (12  głosami  ,,za”,  1  -  ,,przeciw”,  
0 – ,,wstrz.”) przyjęła następujący porządek obrad:

1. Otwarcie sesji.
2. Przyjęcie porządku obrad.
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.
4. Rozpatrzenie informacji o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami.
5. Analiza informacji o realizacji inwestycji na terenie Gminy Orla w 2011 r.
6. Zatwierdzenie planów pracy komisji na 2012 r.
7. Przyjęcie sprawozdań z pracy komisji Rady Gminy Orla w 2011 r.
8. Podjęcie uchwał Rady Gminy Orla:

a) w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orla na lata 2012 – 2015 
wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2012-2016;

b) w sprawie budżetu gminy na 2012 r.;
c) w sprawie planu pracy Rady Gminy Orla na 2012 r.;
d) zmieniającej uchwałę w sprawie zasad i trybu przeprowadzania konsultacji 

z mieszkańcami Gminy Orla;
e) w sprawie uchwalenia Statutu Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Orli.
f) zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek  podatku  od

środków transportowych,
g) w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji podatkowych.

9. Wnioski, interpelacje i zapytania radnych.
10. Odpowiedzi na wnioski, interpelacje i zapytania.
11. Wolne wnioski.
12. Zakończenie obrad.

Ad.  3.  Przewodniczący  Rady  Gminy zwrócił  się  z  zapytaniem  czy  do  protokołu  
z poprzedniej sesji będą wnoszone uwagi bądź zastrzeżenia. 
Uwag i zastrzeżeń do protokołu nie wniesiono, wobec czego Przewodniczący zaproponował
jego przyjęcie bez odczytania. 
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (za – 12, przeciw – 1, wstrz. – 0) przyjęła bez
odczytania Protokół Nr VIII/11 sesji Rady Gminy Orla z dnia 30 listopada 2011 r.
Radny M. Mincewicz odniósł się do swojej decyzji odnośnie protokołu. Oznajmił, iż nie ma
zastrzeżeń do protokołu,  gdyż  go nie czytał,  natomiast  jest  przeciwny jego przyjęciu bez
odczytania.

Ad. 4. Informację o realizacji zadań gminy w okresie między sesjami przedstawił Pan Piotr
Selwesiuk - Wójt Gminy Orla. W okresie między sesjami zostały zrealizowane następujące
zadania:

1) w dniu  14  grudnia  2011 r.  do  budżetu  gminy Orla  wpłynęła  kwota  w wysokości
232.633 zł z tytułu zwrotu wydatków kwalifikowanych poniesionych w związku z
realizacją projektu “Zagospodarowanie centrum miejscowości Orla”;

2) 27 grudnia b.r. wpłynęła do budżetu gminy kwota w wysokości  25 tys. zł z tytułu
zwrotu  wydatków  kwalifikowanych  poniesionych  na  realizację  zadania  “Remont
świetlicy wiejskiej we wsi Reduty”;

3) Firma  “WIKBUD”  Wiesław  Kiśluk  z  Siemiatycz  zakończyła  remont  świetlicy
wiejskiej we wsi Topczykały. Wartość prac remontowych wyniosła 147.600, 00 zł.
Koszty inwestycji w całości zostały sfinansowane przez Swedspan Polska Sp. z o.o. w
Koszkach;
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4) Zarząd Województwa Podlaskiego ogłosił konkurs w ramach działania “Podstawowe
usługi dla gospodarki i ludności wiejskiej” w zakresie gospodarki wodno-ściekowej.
Nabór wniosków będzie trwał od 9 stycznia do 2 marca 2012 r. Obecnie trwają prace
polegające  na  kompletowaniu  niezbędnych  dokumentów do  wniosku.  Gmina  Orla
będzie ubiegać się o dotację w wysokości 75 % kosztów kwalifikowanych na budowę
ostatniego etapu kanalizacji w Orli. Wartość kosztorysowa zadania wynosi ponad 1
mln 700 tys. zł;

5) wniosek o dofinansowanie remontu świetlicy wiejskiej we wsi Gregorowce przeszedł
pozytywną weryfikację w LGD i został zakwalifikowany do dofinansowania. Obecnie
trwa  jego  weryfikacja  w  Urzędzie  Marszałkowskim Województwa  Podlaskiego  w
Białymstoku. Gmina w ramach projektu ubiega się o dotację w wysokości 55 tys. zł;

6) w dniu 14 grudnia 2011 r. podpisano umowę z Panią Magdaleną Hyży-Rydzewską z
Białegostoku  na  opracowanie  zmiany  studium  uwarunkowań  i  kierunków
zagospodarowania  przestrzennego  Gminy  Orla  oraz  planu  zagospodarowania
przestrzennego. Dokumentacja ma być przedstawiona Radzie Gminy pod obrady do
10 grudnia przyszłego roku. Ogólny koszt wykonania dokumentacji wyniesie 45 tys.
brutto;

7) trwają prace remontowe w świetlicy wiejskiej we wsi Szernie;

8) w dniu 1 grudnia br. miała miejsce prezentacja zakładu płyt HDF w Koszkach Spółki
SWEDSPAN  Polska.  W  ramach  tzw.  “otwartych  drzwi”  sołtysi  oraz  mieszkańcy
gminy  Orla  zwiedzili  zakład,  obejrzeli  prezentację  multimedialną  przedstawiającą
historię powstania zakładu jak również plany spółki na przyszłość;

9) nawieziono  żwirem  drogę  w  obrębie  wsi  Gredele  przylegającą  do  gruntów  wsi
Oleksze;

10) przygotowano tabor samochodowy oraz żwir i piasek do zimowego utrzymania dróg;
11) przygotowano drewno na opał do c.o. Urzędu Gminy i GOK w Orli;
12) wydano kolejny egzemplarz gazetki gminnej.

Przewodniczący  Rady  Gminy  podziękował  Wójtowi  Gminy  Orla  za  przedstawienie
informacji. Następnie zwrócił się  do radnych z zapytaniem, czy będą zgłaszane pytania, bądź
uwagi.
Radny  M.  Mincewicz w  odniesieniu  do  informacji  na  temat  prowadzonych  remontów
świetlic na terenie gminy, zwrócił się z zapytaniem ile budynków wymaga jeszcze remontów.
Zapytał również o to, czy mieszkańcy Moskiewiec korzystają z świetlicy wiejskiej we wsi
Wólka Wygonowska.
Radna  Maria  Sajewicz oraz  sołtys  wsi  Wólka  Wygonowska  Pan  Jerzy  Wasilewski
potwierdzili, iż zarówno mieszkańcy wsi Moskiewce jak i kolonii Kruhłe w miarę potrzeb
korzystają ze świetlicy w Wólce Wygonowskiej.

Wójt Gminy poinformował, iż nigdy nie jest tak, że nie będą istniały potrzeby w zakresie
remontów dróg, czy świetlic.  Pięć lat  temu żadna świetlica nie miała  kuchni, czy toalety.
Mieszkańcy na początku prosili o remont świetlicy, żeby można było gdzie się spotkać. Gdy
pojawiła  się  możliwość  kapitalnych  remontów  świetlic  dzięki  środkom  finansowym  z
zewnątrz,  mieszkańcy  tych  miejscowości,  gdzie  były  przeprowadzane  zwykłe  remonty,
zaczęli zgłaszać wnioski o remont świetlic, aby mieć podobne standardy (toaleta, kuchnia).
Dodał,  że  wszystkie  świetlice  są  użytkowane i  za  parę  lat  trzeba  będzie  je  „odświeżać”.
Ponadto przypomniał, że są czynione starania w celu budowy nowego GOK w Orli, gdyż
poza  remizą  i  obecnym  budynkiem,  gdzie  mieści  się  GOK  w  tej  miejscowości  nie  ma
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świetlicy. Podsumowując dodał, że proces remontów świetlic nie  jest procesem zamkniętym i
nigdy nie będzie zamknięty. 
Radny M. Mincewicz zapytał, czy obecnie jest zakaz organizowania „zabaw” w świetlicach,
czy też nie ma komu ich organizować.
Wójt  Gminy poinformował,  że  świetlice  są  po  to  remontowane,  aby  były  otwarte.  W
przypadku, gdy jest prośba o możliwość zorganizowania imprezy, to organizator podpisuje w
urzędzie oświadczenie, iż ponosi odpowiedzialność, za budynek w trakcie jej trwania.
Na tym dyskusję zakończono.

Ad.5. Przewodniczący Rady przypomniał, iż na posiedzeniach Komisji Rady Gminy radni
zostali zapoznani z informacją o realizacji inwestycji na terenie gminy Orla w 2011 r. Zwrócił
się z zapytaniem, czy do informacji będą zgłaszane uwagi, bądź zapytania.
Dyskusji w danej sprawie nie podjęto.
Informacja stanowi załącznik Nr 6 do protokołu.

Ad.  6.  Przewodniczący  Rady  Gminy  przystąpił  do  realizacji  kolejnego  punktu  –
„Zatwierdzenie  planów  pracy  komisji  na  2012  r.”.  Poprosił  przewodniczących
poszczególnych komisji Rady Gminy Orla o przedstawienie planów pracy na 2012 r.
Radna  M.  Sajewicz  –  Przewodnicząca  Komisji  Planowania,  Budżetu  i  Finansów
przedstawiła Plan Pracy Komisji na 2012 r. Poinformowała, iż Plan pracy przewiduje siedem
posiedzeń, w tym jedno posiedzenie wyjazdowe wspólnie z Komisją ds. Samorządu i Mienia
Komunalnego. Tematyka posiedzeń jest zgodna z tematyką obrad Rady Gminy.
Przewodniczący Rady Gminy zwrócił  się  z zapytaniem, czy będą zgłaszane uwagi  bądź
zapytania w danym przedmiocie sprawy. W związku z tym, że pytań i uwag nie zgłoszono
zarządził głosowanie.

Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (13 głosami ,,za”, 0 – ,,przeciw”, 0 - ,,wstrz”.)
zatwierdziła plan pracy Komisji Planowania, Budżetu i Finansów na 2012 r.
Plan pracy stanowi załącznik Nr 7 do protokołu.

Radna  Krystyna  Dolina  Sulima  -  Przewodnicząca  Komisji  do  Spraw  Samorządu  i
Mienia Komunalnego przedstawiła  radnym plan  pracy Komisji  na 2012 r.  Oznajmiła,  iż
ilość  posiedzeń  jest  równa  liczbie  sesji  zaplanowanych  na  2012  r.  Dodatkowe  jedno
posiedzenie  wyjazdowe  zostało  zaplanowane  na  miesiąc  maj,  wspólnie  z  Komisją
Planowania, Budżetu i Finansów. Tematyka posiedzeń jest zgodna z tematami obrad Rady
Gminy.
Przewodniczący  Rady  Gminy zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  przedstawionego  planu
pracy będą zgłaszane uwagi bądź zapytania. W związku z tym, że pytań i uwag nie zgłoszono
Przewodniczący Rady zarządził głosowanie.

Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (13 głosami ,,za”, 0 – ,,przeciw”, 0 - ,,wstrz”.)
zatwierdziła plan pracy Komisji do Spraw Samorządu i Mienia Komunalnego na 2012 r. 
Plan pracy stanowi załącznik Nr 8 do protokołu.

Radny Leszek Koniuch - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Rady Gminy przedstawił
radnym plan pracy Komisji Rewizyjnej na 2012 r. Komisja zaplanowała trzy posiedzenia, w
tym jedną kontrolę problemową w Gminnym Ośrodku Kultury w Orli w zakresie gospodarki
finansowej. Ponadto komisja przewiduje możliwość odbycia dodatkowych posiedzeń, jeżeli
konieczność taka wyniknie w związku z realizacją zadań gminy.
Przewodniczący  Rady  Gminy zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  do  przedstawionego  planu
pracy będą zgłaszane uwagi bądź zapytania. 
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W związku z tym, że pytań i uwag nie zgłoszono Przewodniczący Rady zarządził głosowanie.

Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (13 głosami ,,za”, 0 – ,,przeciw”, 0 - ,,wstrz”.)
zatwierdziła plan pracy Komisji Rewizyjnej na 2012 r.
Plan pracy stanowi załącznik Nr 9 do protokołu.

Ad.7. Przedmiotem analizy radnych były sprawozdania z prac Komisji Rady Gminy Orla w
2011 r.
Przewodniczący Komisji Rady Gminy Orla przedstawili sprawozdania z pracy w 2011 r. 
W związku z brakiem uwag i zapytań Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie
sprawozdanie z pracy Komisji Planowania, Budżetu i Finansów w 2011 r. 
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (13 głosami ,,za”, 0 - ,,przeciw”, 0 - ,,wstrz”.)
przyjęła sprawozdanie pracy Komisji Planowania, Budżetu i Finansów w 2011 r.
Sprawozdanie z pracy Komisji Planowania, Budżetu i Finansów w 2008 r. stanowi załącznik
Nr 10 do protokołu.

W związku z brakiem uwag i zapytań Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie
sprawozdanie z pracy Komisji do spraw Samorządu i Mienia Komunalnego w 2011 r. 
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (13 głosami ,,za”, 0 - ,,przeciw”, 0 - ,,wstrz”.)
przyjęła sprawozdanie pracy Komisji do spraw Samorządu i Mienia Komunalnego w 2011 r. 
Sprawozdanie z pracy komisji ds. Samorządu i Mienia Komunalnego stanowi załącznik Nr 11
do protokołu.

Następnie Przewodniczący Rady zarządził głosowanie nad przyjęciem sprawozdania z pracy
Komisji Rewizyjnej w 2011 r. 
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (13 głosami ,,za”, 0 - ,,przeciw”, 0 - ,,wstrz”.)
przyjęła sprawozdanie z pracy Komisji Rewizyjnej w 2011 r.
Sprawozdanie z pracy Komisji Rewizyjnej w 2011 r. stanowi załącznik Nr 12 do protokołu.

Ad. 8. Przewodniczący Rady Gminy Orla  przystąpił do realizacji 8 pkt porządku obrad -
,,Podjęcie  uchwał”.  Oznajmił,  iż  pierwsza  uchwała  dotyczy  Wieloletniej  Prognozy
Finansowej  Gminy  Orla  na  lata  2012  –  2015   wraz  z  prognozą  kwoty  długu  i  spłat
zobowiązań na lata 2012-2016. Zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie wnoszone
uwagi  bądź  zapytania.  Pytań  i  wniosków  radni  nie  zgłosili,  w  związku  z  czym
Przewodniczący poddał projekt pod głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę Nr IX/51/11 w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Orla na lata
2012 – 2015  wraz z prognozą kwoty długu i spłat zobowiązań na lata 2012-2016.
Uchwała stanowi załącznik Nr 13 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy oznajmił, iż kolejna uchwała dotyczy budżetu gminy na 2012
r. Przypomniał radnym, iż treść uchwały była przedmiotem analizy na posiedzeniach komisji.
Projekt  budżetu  gminy  przedłożony  przez  Wójta,  został  pozytywnie  zaopiniowany  przez
Komisje  Rady  Gminy.  Radni  zostali  również  zapoznani  z  pozytywną  opinią  Składu
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Białymstoku w sprawie projektu budżetu
gminy  na  2012  r.  Następnie  Przewodniczący  Rady  zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  będą
zgłaszane uwagi  bądź zapytania do zapisów ujętych w uchwale. W związku z tym, iż pytań i
uwag radni nie zgłosili Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie.
Rada  Gminy  w  wyniku  jawnego  głosowania  (za  –  12,  przeciw  –  0,  wstrz.  –1)  podjęła
uchwałę Nr IX/52/11 w sprawie budżetu gminy na 2012 r.
Uchwała stanowi załącznik Nr 14 do protokołu.
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Przewodniczący Rady Gminy przypomniał, iż radni na posiedzeniach komisji analizowali
również projekt uchwały w sprawie planu pracy Rady Gminy Orla na 2012 r. Zwrócił się z
zapytaniem, czy do projektu będą wnoszone uwagi bądź zapytania. W związku z tym, że
wniosków i pytań nie zgłoszono Przewodniczący Rady zarządził głosowanie.
Rada Gminy w wyniku jawnego głosowania (13 głosami ,,za”, 0 – ,,przeciw”, 0 - ,,wstrz”.)
podjęła uchwałę Nr IX/53/11 w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy na 2012 r.
Uchwała stanowi załącznik Nr 15 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  poprosił  radnych  o   zgłaszanie  uwag   bądź  zapytań  do  zapisów
ujętych w projekcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad i trybu przeprowadzania
konsultacji  z mieszkańcami Gminy Orla.  W związku z brakiem pytań  i  wniosków poddał
projekt pod głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę Nr IX/54/11  zmieniającej  uchwałę w sprawie zasad i trybu przeprowadzania
konsultacji z mieszkańcami Gminy Orla.
Uchwała stanowi załącznik Nr 16 do protokołu.

Kolejna  uchwała  dotyczyła uchwalenia  Statutu  Gminnego  Ośrodka  Pomocy
Społecznej w Orli.
Przewodniczący  Rady  zauważył,  iż  była  ona  również  przedmiotem  dyskusji  na
posiedzeniach Komisji Rady Gminy Orla. Zwrócił się z zapytaniem, czy będą w tej sprawie
wnoszone  uwagi  bądź  zapytania.  W  związku  z  tym,  iż  radni  nie  zgłosili  pytań
Przewodniczący poddał projekt uchwały pod głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę  Nr  IX/55/11  w  sprawie  uchwalenia  Statutu  Gminnego  Ośrodka  Pomocy
Społecznej w Orli.
Uchwała stanowi załącznik Nr 17 do protokołu.

Przewodniczący Rady Gminy  przypomniał,  iż  radni  na posiedzeniach  komisji  otrzymali
również  projekt  uchwały  zmieniającej  uchwałę  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek
podatku  od środków transportowych.   Poprosił  o  zgłaszanie  ewentualnych wniosków lub
zapytań.  Do  projektu  uchwał  pytań  oraz  wniosków  nie  zgłoszono  wobec  czego
Przewodniczący zarządził głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę  Nr  IX/56/11  zmieniającą  uchwałę  w  sprawie  określenia  wysokości  stawek
podatku od środków transportowych.
Uchwała stanowi załącznik Nr 18 do protokołu.

Przewodniczący  Rady  Gminy oznajmił,  iż  ostatnia  uchwała  dotyczy określenia  wzorów
formularzy  informacji  i  deklaracji  podatkowych.  Następnie  zwrócił  się  z  zapytaniem  do
radnych, czy będą zgłaszane uwagi  bądź zapytania do zapisów ujętych w uchwale.
W  związku  z  brakiem  pytań  i  uwag  Przewodniczący  Rady  poddał  projekt  uchwały  pod
głosowanie.
Rada  Gminy w wyniku jawnego  głosowania  (za  –  13,  przeciw –  0,  wstrz.  –  0)  podjęła
uchwałę Nr IX/57/11 w sprawie określenia wzorów formularzy informacji i deklaracji
podatkowych.
Uchwała stanowi załącznik Nr 19 do protokołu.

Ad. 9. W punkcie wnioski, interpelacji i zapytania radnych głos zabrali:

Radny M. Mincewicz  odwołując się do zapisów § 28 pkt 2 i 3 Regulaminu Rady Gminy
Orla, stanowiącego załącznik Nr 1 do Statutu Urzędu Gminy Orla, w związku z tym, iż na
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poprzedniej  sesji  Wójt  zarzucił  mu,  że  krzyczy  na  sesji,  postanowił  swoje  zapytania
przedstawić na piśmie (zapytań nie przekazał na ręce Przewodniczącego Rady).

Radny odczytał zapytania w następującym zakresie:

1. W związku z  tym, iż 1.12. 2011 r. do godzin wczesnopopołudniowych nie było wody w
kranach, a powodem tego jak się zorientował radny nie była awaria, a zwykłe prace usługowe
w budynku przy ul. Ogrodowej tj. zamontowanie licznika, zwrócił się z zapytaniem  dlaczego
mieszkańcy nie zostali  poinformowani o braku wody. Uzasadnił zapytanie tym, iż była to
pora obiadowa, a większość mieszkańców korzysta z pieca węglowego z cegiełką i posiada
bojler,  temperatura wody rosła  do wrzenia,  a  w kranach nie było  wody,  żeby ją spuścić.
Stwierdził, że taka sytuacja może doprowadzić do tragedii. Dodał, że nie wini pracownika,
który  ma  dyspozytora,  ale  skoro  jest  planowane  zakręcenie  wody,  pracownik  powinien
informować mieszkańców.  

2.  Jaka była przyczyna „palącego się” oświetlenia ulicznego w Orli  do godziny 12.00 po
południu w dniu 5 grudnia 2011 r. i kto ponosi związane z tym koszty – Zakład Energetyczny,
czy Urząd Gminy Orla?

3. Dlaczego na budynku Urzędu Gminy zapalone jest światło w dni wolne, w ciągu dnia? Czy
palacze c.o. nie mają dostępu do wyłącznika w weekendy? Dodał,  że  jest  to  marnowanie
publicznych pieniędzy.

4. Dlaczego od strony ul. Parkowej w parku zieleni w Orli nie świeci się lampa?

5.  Kiedy w parku zieleni w Orli  zostaną przywrócone -  nasadzone żywopłoty.  Dodał,  że
poprzednie  żywopłoty  były  sadzone  w  czynie  społecznym  przez  mieszkańców  i  szkolną
młodzież. Radny dodał, że rozumie, iż były one stare, ale iglaki obecnie nie są takie drogie i
można wygospodarować środki finansowe na ich zakup i zrobić „zacisze”.  Obecny stan nie
zachęca do siadania w parku, po którym „hula” wiatr. Ponadto zmieniło się ustawienie ławek.
Niektóre z nich są skierowane na ulicę. Od strony starej piekarni nie ma ławki, a wcześniej
była. Dodał, że z uwagi na to, iż na zagospodarowanie parku wydane zostały duże pieniądze,
nie widzi nic  niepoważnego w swoich pytaniach.

6.  Dlaczego  centrum  Orli  jest  zanieczyszczone  w  związku  z  walającym  się  wszędzie
styropianem, którego używa firma do ocieplenia budynku, po byłym pawilonie. Stwierdził, iż
wystarczy zwrócić z urzędu uwagę firmie na to co się dzieje. 

7.  Ile  kosztowało  wydanie   gazetki  „Widomości  z  Gminy  Orla”  i  dlaczego  została  ona
wykonana  na  najdroższym  papierze.  Podał  przykład  Starostwa  Powiatowego  w  Bielsku
Podlaskim, które na tańszym papierze wydaje swój Monitor. Stwierdził,  że jeśli  obniżone
zostałyby koszty wydania gazetki – mieszkańcy chętniej by do niej zaglądali, bo inaczej to
fajna rzecz ale do postawienia na półce.

Na zakończenie radny M. Mincewicz poinformował, iż na drodze powiatowej Orla - Szczyty
piorun uderzył w topolę, która usycha i stwarza potencjalne niebezpieczeństwo na drodze. Z
uwagi  na  fakt,  że  jest  to  droga  powiatowa,  Urząd  Gminy  powinien  zgłosić  ten  fakt  do
powiatu, tym bardziej, że co roku ponad 1 mln złotych dofinansowuje jego zadania.

Ad. 10. Odpowiedzi na pytania zadane w poprzednim punkcie udzielił Wójt Gminy:
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1) w  kwestii  topoli  rosnącej  w  pasie  drogi  powiatowej  i  zagrażającej  dla  ruch
drogowego,  Wójt poinformował,  że  radny sam może wystosować pismo w tej
sprawie do powiatu bielskiego;

2) w kwestii wydatków i potrzeby wydawania gazetki gminnej Wójt poinformował,
iż  mieszkańcy  chwalą  pomysł,  bo  dzięki  temu  wiedzą,  co  się  robi  na  terenie
gminy. Koszt wydania gazetki i dostarczenia jej do mieszkańców gminy wyniósł 3
060 zł plus 340 rozniesienie. Poinformował, iż Monitor Powiatowy jest wydawany
4-6 razy w roku dlatego jest drukowany na takim papierze;

3) odnosząc się do zapytań radnego dotyczących parku zieleni w Orli, Wójt wyraził
pogląd, że jeśli dla radnego park do chwili obecnej wyglądał dobrze, to nie trzeba
była głosować nad realizacją projektu „Zagospodarowanie Centrum Orli”. Wójt
poinformował,  iż  koncepcja  zagospodarowania  parku  była  ustalona  z
Konserwatorem Zabytków, który zgodził się tylko na to co jest, dlatego nie ma
również ławki naprzeciw baru, gdzie cały czas trzeba było zbierać śmieci. Wyraził
pogląd, że żywopłot był zarośnięty i zaniedbany, a jeśli radnemu zależało na nim,
to trzeba było przychodzić i go podcinać.

Radny M. Mincewicz oznajmił, że nie chodzi mu o ławkę na przeciwko baru, ale na rogu
parku.

4)  odnośnie  styropianu  zaśmiecającego  centrum  Orli,  Wójt  poinformował,  iż
wielokrotnie zwracano firmie uwagę i stwierdzenia radnego tego typu, że ktoś o
coś nie dba są nieprawdziwe;

5) odnosząc się do niepalącej się latarni w parku Wójt oznajmił, że być może taka
sytuacja ma miejsce, ale nie można tego postrzegać poprzez pryzmat złego, czy
dobrego gospodarza;

6) nawiązując do światła palącego się na budynku Urzędu, Wójt poinformował, iż po
części należy ono do Banku Spółdzielczego w Bielsku Podlaskim, który ma swój
oddział  na parterze Urzędu Gminy. Dlatego też koszty są dzielone.  Ponadto,  z
uwagi na brak potrzeby palenia c.o. w Urzędzie Gminy w soboty, w niedziele i w
nocy, palacze nie pracują i nie mogą gasić światła;

7) odnosząc się do zapytania radnego dotyczącego palącego się oświetlenia ulicznego
w ciągu dnia, Wójt poinformował, iż takie sytuacje zdarzają się, gdy w przypadku
zgłoszenia awarii lampy, Zakład Energetyczny załącza oświetlenie, aby wykryć
wadliwą lampę;

8) w  kwestii  braku  informacji  o  wyłączeniu  wody  w  Orli,  Wójt  stwierdził,  iż
rozumie, że są z tym związane niedogodności, ale nie widzi możliwości i potrzeby
aby  informować  mieszkańców  o  nagłych  awariach,  czy  wyłączeniach.  Do
hydroforni  w  Orli  podłączeni  są  nie  tylko  mieszkańcy  Orli  i  informowanie
wszystkich o chwilowym wyłączeniu wody wiąże się z potężnymi kosztami.

Radny M.  Mincewicz stwierdził,  że  gazetkę  gminną  jest  komu roznieść  po  sklepach,  a
prostej informacji nie ma komu roznieść. 

Ad. 11. W wolnych wnioskach głos zabrali:

Radny E. Kalina odniósł się do artykułu „Tablice po białorusku, tak, ale…” radnego M.
Mincewicza  opublikowanego  w  „Czasopisie”.  Zwrócił  się  z  zapytaniem,  czy  autorem
wypowiedzi dotyczącej lokalizacji domu Kultury w Orli oraz braku słupa ogłoszeniowego w
Orli,  podpisanej jako rolnik, rencista prawosławny z Koszel jest były radny i z-ca byłego
Wójta Gminy Orla.
Radny M. Mincewicz poinformował, iż nie może wyjawić jego tożsamości. 

Radny E. Kalina oznajmił, iż jego zdaniem wypowiedź pochodzi od właśnie tej osoby, gdyż
więcej takich „cwanych” osób nie ma w Koszelach. Wyraził swoje ubolewanie na tym, że

9



osoba która pełniła przez dwie kadencje funkcję radnego, a także i zastępcy Wójta wygaduje
takie rzeczy.

Radny  M.  Mincewicz oznajmił  iż  ten  emeryt  wcale  musiał  nie  być  emerytem.  Podając
informację broni on autora wypowiedzi, żeby nie można było go zidentyfikować.

Radna M. Sajewicz stwierdziła,  iż skoro radny podaje nieprawdziwe informacje, to takie
postępowanie jest fałszywe. 

Radny  E.  Kalina wyraził  pogląd,  iż  w  takiej  sytuacji  radny  mógł  sam  stworzyć  takie
informacje i podpisać „rolnik z Koszel”. Jeżeli rzeczywiście tak było, to nie życzy sobie żeby
radny podpisywał się kimś z Koszel. Niech radny pisze, że wypowiedź pochodzi od np. osoby
z Orli. Ponadto radny opisuje media warszawskie i ich negatywne zdanie na temat Orli – a
tym czasem u nas nie chodzą jak w Warszawie po śmietnikach nie zbierają puszek. Ponadto
zwrócił  uwagę  radnemu  M.  Mincewiczowi,  żeby  nie  zaczepiał  bez  powodu  miejscowej
szeptuchy.
Radny M. Mincewicz oznajmił, iż zawsze się ujmuje za Orlą, a nie, że  jest przeciw.
Radny E. Kalina  jeśli radny pisze o przyjezdnych z Warszawy to radny musiał być w tym
momencie obok, a więc należy pisać konkretnie i o mieszkańcach swojej miejscowości. 
Głos zabrał Wójt Gminy. Odnosząc się do artykułu radnego i do wypowiedzi jego na temat
podpisywania  wypowiedzi  w  nim  zawartych  oraz  stwierdzeń  radnego,  że  nie  podpisał
wypowiedzi  rozmówców  prawdziwie,  żeby  ukryć  ich  tożsamość.  Zapytał,  gdzie  jest
przyzwoitość radnego. Ci którzy czytali artykuł mają obraz niewiadomo jakiej Orli. Z jednej
strony radny pisze, że z Orli się naśmiewają, natomiast z drugiej strony to radny sam tworzy
powody żeby się z niej śmiać. Dodał, że radny głosował za wprowadzeniem j. białoruskiego
jako języka pomocniczego oraz za wprowadzeniem dwujęzycznych nazw miejscowości na
terenie gminy Orla, a obecnie sam twierdzi, że to jest złe.  Robiąc przymiarki do napisania
artykułu radny mógłby przyjść do radnych, sołtysów i zapytać ich, co myślą na ten temat.
Oznajmił,  że  nie  wszyscy  muszą  być  za  -   to  jest  akceptowalne,  ale  nie  „chamstwo”.
Redaktorzy  z  innych  gmin  o  swoich  gminach  piszą  normalnie,  a  radny  jest  jedynym
dziennikarzem, który pisze o swojej gminie nieprawdę – powstaje tylko pytanie dlaczego?
Wójt dodał, iż pomysł M. Mincewicza na bycie radnym jest taki, czym gorzej dla gminy tym
lepiej  dla  radnego.  Zapytał,  czy  radny  kiedykolwiek zgłosił  wniosek,  żeby  zrobić  drogę,
świetlicę, czy kanalizację – nie.

Radny M. Mincewicz stwierdził, że jak zwykle wszyscy oczywiście zgłaszają wnioski, tylko
nie on – a dzisiaj?

Wójt Gminy stwierdził, iż wnioski radnego to wykonanie „witacza”, wydanie gazetki – bo
radny przy tym zabłyśnie.

Radna  M.  Sajewicz zwróciła  się  z  zapytaniem  do  radnego  M.  Mincewicza,  czy  pisząc
artykuł  sprawdził,  kto  naucza  obecnie  j.  białoruskiego  w  Gimnazjum  w  Orli.   Radna
poinformowała,  iż  jest  nauczycielką  języka  białoruskiego  w  Gimnazjum,  jej  uczniowie
odnoszą  duże  sukcesy  w  konkursach  przedmiotowych,  uczennice  otrzymują  stypendia
Marszałka  Województwa  Podlaskiego.  Zwróciła  się  do  radnego  z  zapytaniem,  czy
kiedykolwiek zainteresował się, tym aby wspomóc język białoruski w szkole. Np. na ulicy,
przy  której  mieszka  radny  jest  dużo  młodzieży,  ale  tylko  jednostki  uczęszczają  na  język
białoruski.  Radna  ponadto  oznajmiła,  iż  zapis  w  artykule,  który  mówi  o  spadku  liczby
uczniów uczęszczających na lekcje języka białoruskiego w Gimnazjum jest nieprawdziwy,
gdyż na przestrzeni paru lat utrzymuje się ten sam poziom. Wyraziła pogląd, że ten artykuł
nie jest na poziomie dziennikarskim, a na poziomie haniebnym dla gminy i jej mieszkańców.
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Radny M. Mincewicz stwierdził, iż na początku kadencji Wójt sam dokonał podziału Rady
Gminy, a on znalazł się w kategorii gorszej – niepotrzebnej. Następnie radny poinformował,
iż jest radnym opozycyjnym i naturalną rzeczą jest, że patrzy krytycznie i dalej będzie patrzył
krytycznie na działania Wójta. Dodał, że wyłapuje Wójta błędy i potknięcia, gdyż taka jest
rola opozycji w demokratycznym społeczeństwie, zarówno na szczeblu państwowym jak i
samorządowym.  Kontynuując  radny  oznajmił,  iż  osoba  pełniąca  funkcję  Wójta  powinna
liczyć się z tym, że jego decyzje będą spotykać się z krytyką na forum publicznym. Odnosząc
się do wypowiedzi radnej M. Sajewicz stwierdził, że etyka dziennikarska zabrania ujawniania
źródła  informacji,  o  czym  mówi  art.  15  ustawy  Prawo  prasowe  (radny  zacytował  treść
wspomnianego artykułu). Radny przytoczył również zapisy ustawy Kodeksu postępowania
karnego w tej sprawie.

Radna M. Sajewicz odnosząc się do znajomości przepisów prawa w tej sprawie oznajmiła,
że wszystko to ma zastosowanie, jeśli pisze się prawdę, a radny pisze nieprawdę, a to nie jest
żadna etyka dziennikarska.

Radny M. Mincewicz poinformował, iż dziennikarstwem zajmuje się prawie 20 lat i nikt mu
nic nie zarzucił. Dodał, że przekazując materiał do publikacji, jego kopie zachowuje sobie.
Redakcja ma prawo redagowania  i  skracania  tekstu  autora.  Odnosząc  się  do  wypowiedzi
radnej  odnośnie  nauczania  języka  białoruskiego  w szkole,  poinformował,  iż  rozmawiał  z
rodzicami na temat tego języka, gdyż na sesji apelowała o to Dyrektor Zespołu Szkół w Orli.
Następnie zwrócił się z zapytaniem do radnej M. Sajewicz, czy prawdą jest, że idąc na lekcje
radna zapomina wyłączyć telefon komórkowy.

Radna  M.  Sajewicz  poinformowała,  że  w  przypadku,  gdy  dzwoni  telefon  w  sprawach
służbowych wychodzi z klasy.
Następnie Przewodniczący Rady zakończył dyskusje w danym przedmiocie sprawy. 
Innych wypowiedzi w tym punkcie obrad nie zgłoszono.

Na  zakończenie Wójt  Gminy  złożył  wszystkim  obecnym  najserdeczniejsze  życzenia  na
Nowy Rok oraz zbliżające się Święta Bożego Narodzenia.  

Ad.  12.  W  związku  z  wyczerpaniem  porządku  obrad  Przewodniczący  Rady  Gminy
podziękował radnym i osobom zaproszonym za udział w sesji po czym zamknął obrady. 

   Protokołowała    Przewodniczący Rady

Mariola Kubajewska                                   Aleksander Klin
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